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سیاسی

سرویس سیاسی - دبیرکل حزب 
مؤتلفه اسلامی، گفت: نمایندگان این 
بودجه را تصویــب کرده اند، اما قانون 
بودجــه از نــگارش تا اجــرا به طور 
اساسی نیازمند بازنگری است و دیوان 
محترم محاسبات و نمایندگان مجلس 
دوازدهــم باید خود را در امر نظارت و 

حسابرسی آماده سازند.
اســدالله بادامچیــان در اعــلام 
مواضع هفتگی حزب موتلفه اسلامی 
تصریح کرد: حزب مؤتلفه اسلامی در 
شهرســتان ها، بر همین اســاس افراد مورد نظر را معرفی کرده اســت و در تهران 
فهرست ۱۶ نفره مورد حمایت خود را منتشر نموده است که در رسانه های مکتوب 

و مجازی حزب منتشر شده و در دسترس مردم می باشد.
وی در بخش دیگری با گرامی داشت هفته معلم و هفته کارگر، از مسئولان 
خواست رهنمودهای ولی امر مسلمین را در دیدارهای جداگانه با کارگران و معلمان 
،به طور کامل به اجرا بگذارند و مشکلات را رفع نمایند.وی تاکید کرد: در گام دوم 
نیاز به بازنگری در امور مربوط به کار و کارگر و کارفرما، ســرمایه گذار در بخش 
دولتی، تعاونی ها و نیز بخش مردمی است و باید قانون کار بر حسب شرایط جدید 
ایران و منطقه در جهت رشد تولید با مشارکت مردمی به نحو مطلوب باشد.او از همه 
صاحب نظران خواست دیدگاه های خود را در این مورد به حزب مؤتلفه اسلامی 
ارائه دهند تا در طرح نهایی حزب لحاظ گردد. دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی درباره 
سند تحول آموزش و پرورش نیز گفت: پایه و اصول همه امور آموزش و پرورش 
است، اما ساختار فعلی آموزش و پرورش و  ساختار آموزش عالی نیاز به بازنگری 
در همه ابعاد دارند و تا تحول در آنها صورت نگیرد ادامه وضع موجود اوضاع را 

بر همین روال خواهد داشت.
بادامچیان از صاحب نظران به ویژه فرهنگیان دعوت کرد نظرات خود را درباره 

این امر مهم در اختیار حزب موتلفه اسلامی قرار دهند.
دبیرکل حزب مؤتلفه اســلامی در بخش دیگری درباره بودجه ۱۴۰۳ اظهار 
داشت: نمایندگان این بودجه را تصویب کرده اند، اما قانون بودجه از نگارش تا اجرا 
به طور اساسی نیازمند بازنگری است و دیوان محترم محاسبات و نمایندگان مجلس 

دوازدهم باید خود را در امر نظارت و حسابرسی آماده سازند.
بادامچیان در ادامه از وزرای اقتصاد و دارایی و صمت خواست به جای ایجاد 
مشکل برای اصناف، طرح های خود را با مشورت با صاحبنظران و پاک دستان بازار 

و اصناف تهیه و در اجرا از مشارکت آنها بهره بگیرند.
وی تاکیــد کرد: این روش غلط که دراتاق های دربســته برای مردم تصمیم 

می گیرند و آن را بر اصناف تحمیل می کنند بسیار زیان آور است.
بادامچیان گفت: از جمله تصمیمات اشتباه و خطا در مورد صنف طلا فروش 
است که ضرورت دارد رئیس جمهور محترم به خواست اصناف و این صنف محترم 
رسیدگی فرمایند. دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی درباره تحولات غزه تصریح کرد: 

مقاومت اسلامی ملت مظلوم و قهرمان فلسطین دارد به ثمر می رسد.
وی گفت: جنایات وحشیانه و بی سابقه رژیم صهیونیستی با حمایت آمریکا 
و دولت های اروپایی همدســت و در سکوت ســازمان های بین المللی غربی و 
دولت های عربی وابســته در حالی اتفاق می افتد که افکار عمومی جهان حتی در 
آمریکا و اروپا معترض آن هستند و البته همین از علائم پیروزی این ملت مقاوم و 
مقتدر مظلوم است. بادامچیان تاکید کرد: این وعده قطعی خدای قادر است که هر 
مردمی ربنا الله گو، استقامت ورزند به زودی به فتح، پیروزی و امنیت می رسند و این 
قانون حاکم در همه جوامع بشری است که ظلم و جور و ستمگر پایدار نخواهد بود.

عده ای هســتند کــه معتقدند 
هرچــه مــردم ناراضی تر باشــند، 
اصولگرایان خوشــحال تر می شوند 
زیــرا عصبانیت مردم باعث پشــت 
کردن آنها به صندوق رای، انتخابات 
و کنشگری سیاسی می شود و نهایتاً 
نیــز عــده ای مهاجــرت می کنند و 
افسرده می شــوند و دیگر کاری به 

سیاست ندارند و اصولگرایان راحت مناصب سیاسی و انتخاباتی را تصاحب 
می کنند اما تمام این تحلیل ها اشتباه است.

صادق زیباکلام، اســتاد دانشگاه در یادداشــتی با عنوان »ایدئولوژی و 
زندگی« در روزنامه اعتماد نوشت؛

برای اصولگرایان مظاهر زندگی مفهومی ندارد. در کل برای انسان هایی 
که به ایدئولوژی پایبند هســتند و نســبت به یک عقیــده یا مرامی یک باور 
عمیق دارند تنها مســاله ای که برایشــان اهمیت دارد همان ایدئولوژی شان 
است بنابراین مظاهر دیگر زندگی مانند عشق، محبت، شهر و محیط زیست 
مفهومی ندارد. متاســفانه برای دولت هم همین طور اســت. تنها ایدئولوژی 
مطرح اســت. بنابراین اهمیتی برای شادی انسان ها و حتی آینده کشور قائل 
نیســتند که این شــادی در مواردی خلاصه می شود که پیش تر گفتیم. لذا هر 
موضوعی از این جهت برایشان اهمیت پیدا می کند که در راستای ایدئولوژی 

آنها تعریف شود، در غیر این صورت به هیچ عنوان مهم نیست. 
مثلًا فیلم و ســینما زمانی برایشــان اهمیت پیدا می کند که در جهت آن 
ایدئولوژی شــان باشد. این مســاله ای نیست که تنها اصولگرایان و انقلابیون 
در ایران داشــته باشــند بلکه در تمام دنیا هم همین طور اســت. برای نظام 
ایدئولوژیک پل پوت خبرهای سرخ تنها مساله ای که مطرح بود، ایدئولوژی 

ذهنی شان بود. 
برای آقای پوتین هم همین طور. ایشــان بدون اهمیت به آســیب هایی 
که ایدئولوژی اش به کشــور روسیه و دیگر کشورها می زند فقط به این فکر 
می کند که روســیه بزرگ تر شود و مجدداً مجد و عظمت گذشته را پیدا کند. 
تمامی ایدئولوژی ها به همین شــکل هستند و اساساً مظاهر لطیف تر زندگی 

چندان برایشان مطرح نیست.
عده ای هســتند که معتقدند هرچه مردم ناراضی تر باشند، اصولگرایان 
خوشحال تر می شوند زیرا عصبانیت مردم باعث پشت کردن آنها به صندوق 
رای، انتخابات و کنشــگری سیاســی می شــود و نهایتاً نیز عده ای مهاجرت 
می کنند و افســرده می شــوند و دیگر کاری به سیاست ندارند و اصولگرایان 
راحت مناصب سیاسی و انتخاباتی را تصاحب می کنند اما تمام این تحلیل ها 

اشتباه است. 
زیــرا هیــچ ایدئولوژی ای نمی خواهد که تعمــداً کاری کند تا مردمش 
ناراضــی یا ناراحت باشــند. ایدئولوژی، مخالف زندگی و امید نیســت اما 
استفاده ابزاری از ایدئولوژی و رفتار سیاسی این تقابل را به وجود می آورد. 
اصولگرایــان در ایران نیز همیــن کار را می کنند مثلًا برای آقای زاکانی 
مظاهر زندگی چندان اهمیت ندارد. برای او مهم این است که وسط پارک ها 
ساختمان بسازد و درختان را قطع یا جابه جا کند. بنابراین، این حرکت شهردار 
فعلی تهران به اندیشــه های سیاسی او برمی گردد که متاثر از یک نگاه خاص 
اســت. ساده ترین پیشنهادی که به آقای زاکانی می توان داد این است که یک 
نظرسنجی برگزار کند که اگر حتی ۱۵ درصد مردم با ساخت ساختمان وسط 
پارک هــا موافق بودند، حق به وی بدهیم اما اگر اکثریت این را نخواســتند، 
او باید آرامش مردم را فراهم کند و دیگر شــهرداری حق ســاخت و ساز در 

پارک ها را ندارد.
از آن  ســو در قبال این دیدگاه باید مذاکره کرد و به آنها نشــان داد که 
شما در تمام جنبه های زندگی مردم نباید جریان داشته باشید. بگذارید مردم 
زندگی کنند. شادی های شخصی داشته باشند، محیط زیست و حفظ میراث 
کشوری که در آن زندگی می کنند را حفظ کنند. اگر اصولگرایان کمی به این 
مهم دســت پیدا کنند که مظاهر زندگی همچون خود زندگی مهم است قطعاً 

جامعه پویاتری خواهیم داشت و ایران جای بهتری برای زندگی می شود.

ســرویس سیاسی - سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری با اشاره به رشد 
۷ درصدی ســهم حمل و نقل هوایی از ســفرهای نوروزی، گفت: نوروز ۱۴۰۲ 
نزدیک به ۲ میلیون و ۹۰۰ هزار مسافر جابه جا شدند که در نوروز امسال این رقم 
به بیش از ســه میلیون و ۵۰۰ هزار مســافر با ۲۷هزار و ۵۰۰ پرواز رسید که این امر 
حکایت از این دارد که واردات هواپیما در دولت سیزدهم جان تازه ای به صنعت 

هوانوردی کشور بخشیده است.
»جعفر یازرلو« در پاسخ به مطالب مطرح شده مبنی بر اینکه پس از ورود ۱۶ 
هواپیمای برجامی، اضافه شدن ۵۰ یا ۶۰ هواپیما در ۲ سال گذشته محسوس نیست، 
افزود: اینکه مطرح می شــود »تعداد هواپیماهای قابل اتکای ایران هفت یا هشت 
فروند است« این سوال مطرح می شود که افزایش هفت درصدی سهم حمل ونقل 

هوایی در سفرهای نوروزی امسال چگونه حاصل شد؟
وی ادامه داد: وضعیت ناوگان هوایی کشور در دولت قبل با وجود تخصیص 
چند صد میلیون دلار برای هواپیماهای خریداری شده برجامی به دلیل عدم انتخاب 
درست نوع هواپیما و عدم تعهد شرکت سازنده در تامین قطعات، به گونه ای بود 

که در پایان دولت بیشتر این هواپیماها در طول کمتر از ۲ سال زمین گیر شدند.
یازرلو تصریح کرد: عملکرد دولت قبل به گونه ای بوده که در تابستان ۱۴۰۰ 
در اواخر دولت دوازدهم تعداد هواپیماهای فعال و در حال ارائه خدمات کمتر از 
۱۰۰ فرونــد بود و اگر آن رویه ادامه پیدا می کرد، از صنعت هوانوردی غیرنظامی 

کشور اثری باقی نمانده بود.
وی خاطرنشــان کرد: اما در دولت سیزدهم با راه اندازی نهضت تامین قطعه 
به منظور جلوگیری از زمین گیری هواپیماها، با وجود پیچیده تر شــدن تحریم ها 

اقدامات اساسی در خصوص ارائه خدمات ایمن هوایی انجام شد.
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری اظهار داشت: در دولت سیزدهم با اتخاذ 
چهار راهبرد تاب آوری، توســعه، واردات هواپیما و ساخت و تولید هواپیماهای 
بومی و همچنین استفاده از توان شرکت های دانش بنیان و بدون هیچ گونه تزریق 
مالی از ســوی دولت، بیش از ۹۰ فروند ناوگان هوایی وارد کشــور شد که پس از 
فرایند چک، تعمیر و نگهداری، تاکنون ۵۰ فروند هواپیما عملیاتی شده و بقیه آنها 

به مرور زمان به ناوگان اضافه خواهد شد.
وی گفت: صنعت هوانوردی کشور روزانه هزاران پرواز ایمن به اقصی نقاط 
دنیا و سراســر کشــور دارد که این تعداد پرواز با بالاترین استاندارد روز جهان و با 
رعایت ایمنی کامل در حال خدمت رسانی به مردم است و در بازه های زمانی متعدد 
رشد قابل توجهی هم در جابه جایی مسافر و هم تعداد نشست و برخاست شاهد 
هستیم. یازرلو در پایان مجدد تاکید کرد: تعداد پروازهای روزانه در مسیرهای داخلی 
و خارجی و افزایش مسافران بخش هوایی در بازه های زمانی مختلف، به وضوح 
نشــان می دهد که چه تعداد هواپیما در حال خدمات دهی هستند و آیا واقعا تردد 
این تعداد مسافر و این حجم سفر با ادعای این روزنامه که گفته شده فقط هفت یا 

هشت هواپیمای سالم در ناوگان وجود دارد شدنی است؟
از ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم تا پایان سال گذشته، ۶۶ فروند هواپیما 
در تایپ های مختلف وارد کشور شد که عمده آنها را هواپیماهای بزرگ تشکیل 
می دهــد. همچنین در ایــن مدت هفت فروند هواپیمای ســبک با کاربری های 

آموزشی، حمل اعضای حیاتی بدن بیماران مرگ مغزی و غیره وارد شد.
در مدت یاد شــده پنج فروند هلی کوپتر نیز وارد کشــور شد؛ بر این اساس 

مجموع واردات هواپیماهای بزرگ، آموزشی و هلی کوپتر به ۷۸ دستگاه رسید.
با بررسی برخی هواپیماهای زمین گیر از نظر ایمنی و صرفه اقتصادی، تاکنون 
۱۴ فروند هواپیما به ناوگان خدمت بازگشته است. به این ترتیب و با در نظر گرفتن 
مجموع ناوگان وارداتی و اورهال شده، ۹۲ فروند هواپیما و هلی کوپتر از آغاز دولت 

سیزدهم تا پایان سال گذشته وارد ناوگان شده است.

ســرویس سیاسی - نشست 
مشترک اعضای کمیسیون اقتصادی 
با حضور معاون اول رییس جمهور با 
هدف بررسی وضعیت سیاست های 

ارزی دولت سیزدهم برگزار شد.
نشســت مشــترک اعضــای 
کمیسیون اقتصادی با حضور معاون 
اول رئیــس جمهور، معاون حقوقی 
و پارلمانــی رئیس جمهور و رئیس 
کل بانک مرکزی برگزار شد؛ هدف 
از برگزاری این نشســت بررســی 

وضعیت سیاست های ارزی دولت سیزدهم در مجموعه بخش های اقتصادی 
کشور بود.

در این نشست اعضای کمیسیون اقتصادی، بانک مرکزی، مخبر معاون 
اول رئیس جمهور و حســینی معاون پارلمانی رئیس جمهور حضور داشتند 
و در مورد شــرایط اقتصادی کشور و پیامدهای مرتبط با انتقال سیاست های 

ارزی در طول ۲ سال اخیر به بیان نکاتی پرداختند.
همچنین ضمن بررسی شاخص های مثبت همانند نرخ رشد و نرخ تورم 

و نقدینگی به اهم مشکلات مربوط به سیاست ها اشاره کردند.
در این نشست وضعیت تراز تجاری، افزایش نرخ تورم کالاهای اساسی 
و غیر اساســی، قاچاق، وضعیت تولید کالاهای اساســی در داخل کشور و 

شاخص سرانه مصرف واردات کالاهای اساسی مطرح شد.
همچنیــن در این جلســه، محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجموعه بسته پیشنهادی کمیسیون را به معاون اول رئیس جمهور 
تقدیم و بیان کرد که ما آماده همکاری در جهت بهبود شــرایط اقتصادی در 

کشور هستیم.
فرزین رئیس کل بانک مرکزی نیز در این جلســه توضیحات مربوط با 
شاخص های کلان اقتصادی و اثرات مثبت آن در اقتصاد کشور را توضیح داد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس از توافقات خوب این کمیســیون با 
معــاون اول رئیس جمهور برای اصلاح سیاســت های ارزی جهت ارتقای 
توانمندی اقتصادی کشور خبر داد و گفت: ما آماده همکاری در جهت بهبود 

شرایط اقتصادی در کشور هستیم.
پیــش از ایــن، پورابراهیمی در نامه ای به رئیــس جمهور ضمن تبیین 
مشــکلات در رابطه با پیامدهای ارزی دولت در سیاســت های ارزی بانک 

مرکزی، پیشنهاداتی را مطرح کرده بود.

دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی:

قانون بودجه از نگارش تا اجرا به طور 
آقای زاکانی یک نظرسنجی برگزار کنید، اگر اساسی نیازمند بازنگری است

حتی ۱۵ درصد مردم با ساخت ساختمان 
وسط پارک ها موافق بودند، حق با شما

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری پاسخ داد:

رشد ۷ درصدی سهم حمل و نقل هوایی 
از سفرهای نوروزی چگونه محقق شد؟

پورابراهیمی خبر داد؛

توافق کمیسیون اقتصادی مجلس 
با »مخبر« برای اصلاح سیاست های ارزی

عسگری نایب رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس: 

اسم خاصی روی شیوه اجرایی دولتمردان 
نمی توان گذاشت

سرویس سیاسی - نایب رییس کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس گفت: چــرا هرکس هرکاری دلش 
می خواهــد انجام می دهد و بعد هم ما می گوییم مثلا 
بازار غیررسمی را معتبر نمی دانیم، مگر معتبر ندانستن 
مــا تاثیری در واقعیت اقتصاد می گــذارد؟ اقتصاد و 
بــازار دارد خودش را با همین بازاری که آقایان معتبر 
نمی دانند تنظیم می کند و این بازار دارد به یک شاخص 
تبدیل می شود و پول ملی ما روز به روز دارد ضعیف تر 
می شود و عملًا نقش ریال در حال از بین رفتن و حذف 

شدن است.
مهدی عســگری نایب رییس اول کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در خصوص 
چالش هــای اخیر میان دولت و مجلس درخصوص 
مدیریــت بازار ارز و اقدام بــه نامه نگاری و گزارش 
نویسی از سوی رسانه های دولتی خطاب به مجلس، 
گفت: واقعیت این اســت که علیرغم برخی از تلاش 
هایی که دولت درحال انجام آن هاســت ولی بازار ارز 
ما ساماندهی متناسب با شرایط را ندارد. حالا دوستان 
دولــت می گویند ما تدابیری داریم و انجام دادیم ولی 
واقعا آدم وقتی به متن موضوع دقت می کند اگر قائل 
به این هســتیم که ما الان در یک جنگ ارزی و دچار 
تحریم اقتصادی هســتیم، طبیعتا باید به تناسب با این 
شرایط طراحی های خود را انجام دهیم و این سطح از 

تدابیر مشاهده نمی شود.
نمی توان اسم خاصی روی شیوه ای که 
آقایان اجرا می کنند گذاشت؛ دچار بی سیاستی 

هستیم
وی ادامه داد: بنابراین ما هر از گاهی سیاست های 
متنوع و بعضاً متعــارض را اجرا می کنیم، برای مثال 
»سیاســت تثبیت« در صورتی که شما الان اگر دقت 
کنید از دوره ای که آقای رئیسی آمده قیمت ارز دولتی 
و آزاد و مرکز مبادله و همه این ها چه اندازه رشد داشته؛ 
پس این سیاست تثبیت نیست، یک عده دارند این را به 

اسم سیاست تثبیت معرفی می کنند.
نایب رییس اول کمیســیون صنایــع و معادن 
تصریح کرد: در واقع نمی توان اسم خاصی روی این 
شیوه که آقایان اجرا می کنند گذاشت و به نوعی دچار 
بی سیاستی هســتیم، یعنی نسخه های نصفه و نیمه، 
ناقــص و کاریکاتوری را اجرا می کنیم، آزمون و خطا 
می کنیم، رفت و برگشت های متعدد انجام می دهیم. در 
شــرایطی به سر می بریم که یک تصمیم جدی بزرگ 
گرفته نمی شود که بازار کنترل شود، آن بخش از بازار 
که حالا خودشان مدام تکرار می کنند بازار غیررسمی 

یا بازار آزاد را ما معتبر نمی شناسیم و این ها... 
اقتصاد و بازار خود را با همین بازاری که 

آقایان معتبر نمی دانند تنظیم می کنند
وی ادامه داد: خب ســوال این است که اگر این 
بازار یک بازار به اصطلاح قاچاق است پس چرا کنترل 
نمی شود؟ چرا رهاست؟ چرا هرکس هرکاری دلش 
می خواهــد انجام می دهد و بعد هم ما می گوییم مثلا 
بازار غیررسمی را معتبر نمی دانیم، مگر معتبر ندانستن 
مــا تاثیری در واقعیت اقتصاد می گــذارد؟ اقتصاد و 
بــازار دارد خودش را با همین بازاری که آقایان معتبر 
نمی دانند تنظیم می کند و این بازار دارد به یک شاخص 
تبدیل می شود و پول ملی ما روز به روز دارد ضعیف تر 
می شود و عملًا نقش ریال در حال از بین رفتن و حذف 

شدن است.
عسگری در ادامه اظهار داشت: الان اگر بخواهیم 
کارکردهای پول را محاســبه کنیم، یکی از مصادیق 
ذخیره ارزش است که بخش عمده این حوزه به سمت 
دلار کشیده شده است، در کنار آن طلا و ارزهای دیگر 
و موارد دیگر. در واقع عملا کسی ریال را برای ذخیره 
ارزش استفاده نمی کند. برای معیار سنجش هم در حال 
حاضر خیلی از کالاها را دارند با دلار می ســنجند و با 
معیار دلار قیمت گذاری می کنند. در واقع ســنجش و 
ارزش دو محور اصلی کارکرد پول ملی است که دارد 

نقش خود را از دست می دهد.
دولت از جلسات ارزی با مجلس استقبال 

نکرد
وی افزود: ریال اکنون صرفا جایگاه مبادله ای دارد 
که آن هم مشاهده می کنید در بخشی از مبادلات هم از 
ارزهای دیگر استفاده می شود و این نشان می دهد که ما 

تدبیر جدی برای ساماندهی بازار ارز نداریم.
نماینده مردم کرج در مجلس در ادامه خاطرنشان 
کرد: اینکه مجلس به این مســاله ورود کرد هم به نظر 
من لازم بود، در اینجا هم ابتدا باید در سطح کارشناسی 
و تخصصی مســائل مطرح می شد بعد جمع بندی ها 
به صحن گزارش داده می شــد که متاســفانه اصلا به 

جمع بندی نرسید.
وی در ادامه تصریح کرد: یعنی این جلساتی که 
میان کمیسیون اقتصادی مجلس با مسئولان اقتصادی 
دولت و با حضور رییس مجلس برگزار شد، اصلا به 
جمع بندی نرســید و خب دولت هم با مکاتباتی که 
انجام داد عملًا استقبال نکرد از این ارتباط دو سویه و 
هماهنگی هایی که باید بین مجلس و دولت انجام شود 
و اینگونه نشان داد که به نوعی می خواهد خودش به 
عنوان متولی اصلی نقش آفرینی کند ولی مســاله این 
است که نقش آفرینی هم نمی کند، یعنی این احساس 

وجود ندارد.

برآوردها این است که امسال اقتصادمان 
بی ثبات تر خواهد شد

عسگری افزود: الان با برآوردهایی که از فعالان 
اقتصادی و حتی مردم شده احساسشان این است که ما 
امسال اقتصاد مان بی ثبات تر خواهد شد و نشانه هایی 
از ثبات اقتصادی احساس و پیش بینی نمی کنند. این ها 
همه نشانه هایی است که دولت باید آن را جدی بگیرد 
و پیش از اینکه اثرات مخرب بیشتری را بر اقتصاد ما 
که دائم نوسانات ارزی آن را متلاطم و ملتهب می کند 
و پالس های منفی را چه به فعالان اقتصادی چه به مردم 
می دهد، بگذارد، دولت باید یک تدبیر اساسی و چاره 

اندیشی داشته باشد.
نایب رییس اول کمیسیون صنایع مجلس تاکید 
کرد: راهکارها هم وجود دارد نه اینکه نباشــد، منتها 
باید بپذیریم که ما در جنگ ارزی هســتیم و باید وارد 
اقدامات جدی برای کنترل بازار غیررسمی و در واقع 
مدیریت تقاضای ارز شویم یعنی باید برای این مساله 
مدیریت و چاره داشته باشیم که تقاضای ارز در کشور 
مدیریت شــود و عرضه ارز هم متناســب با نیازهای 
اصلی تنظیم شــود نه اینکه بدون اولویت بندی این 

کار صورت گیرد.
دولت باید با اراده جدی و تصمیم بزرگ 

بازار ارز را در دست بگیرد
عسگری اظهار داشــت: در واقع دولت الان در 
مواجهــه با این کلان متغیر )یعنــی دلار(، دارد تلاش 
می کند تا موضوعــات و متغیرهای مختلفی را که به 
تبعیت از دلار خودشــان را تنظیم می کنند مدیریت 
کنــد غافل از اینکه تا وقتی که برای کلان متغیر اصلی 
یعنی دلار تدبیر نشــود، آن تدابیر خرد و فرعی هم به 
نتیجه نمی رسد. دولت باید با یک اراده جدی و تصمیم 
بزرگ بازار ارز را تحت کنترل و در دســت بگیرد تا 
سایر متغیرهای دست پایین تر در اقتصاد کشور قابل 

مدیریت شود.

سرویس سیاسی - نماینــده مردم تبریز گفت: 
مردم نباید از اهمیت مشارکت در دور دوم انتخابات 
مجلس غافل شــوند و بدانند حضــور آنهادر آینده 

کشور تاثیرگذار خواهد بود.
محمد حســین فرهنگی نماینــده مردم تبریز 
وکاندیــدای راه یافته به دور دوم انتخابات مجلس با 
اشاره به اهمیت مشارکت مردم در دور دوم انتخابات 
مجلس گفت: مردم نباید از اهمیت مشارکت در دور 
دوم انتخابات مجلس غافل شــوند وبدانند حضور 
آنهــا قطعا در آینده کشــور تعیین کننده وتاثیر گذار 

خواهد بود.
او افزود: مردم باید به این مســاله اعتقاد داشته 
باشند که تعیین سرنوشت جامعه در انتخابات شکل 
می گیرد و نادیده گرفتن آن ضربات سنگینی به جامعه 

وارد می کند. 
فرهنگی با اشــاره به مهمتریــن اولویت های 
مجلس دوازدهم متذکر شد: معتقدم که مجلس باید 
تحولات اساســی در عملکــرد خود ایجاد کند چرا 
که با ادامه وضعیــت موجود معضلات جامعه حل 

نخواهد شد.

نماینده مردم تبریز گفت: یکی از مشکلاتی که 
مردم با آن دست به گریبانند مشکلات معیشتی است 
و مجلــس باید در ریل گذاری های خود تجدید نظر 
کند و با کمک قوای دیگر تدبیری برای حل مســائل 

اقتصادی بیاندیشد.
فرهنگــی در پایــان افــزود: همچنین یکی از 
مسائلی که نمایندگان باید توجه خاصی به آن داشته 
باشــند این است که چطور می توانند به تحقق شعار 
سال امســال مبنی بر جهش تولید با مشارکت مردم 

جامه عمل بپوشانند.

نمی توان اسم خاصی روی شیوه  اجرایی دولتمردان گذاشت؛ دچار بی سیاستی هستیم.

 

گروه اقتصــادی  - از پیش از 
برگزاری انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی، گمانه زنی هایی مبنی بر اینکه 
چه کسی رئیس قوه مقننه خواهد شد، 
آغاز شــده اســت و در همین راستا 
نامزدهای  ریاســت مجلس جلسات 
متعددی را با عناوین مختلف برگزار 
و با رســانه  ای کردن تعداد حاضرین 
در جلسه سعی کردند احتمال نشستن 
بر صندلی شماره یک مجلس را برای 

خود تقویت کنند.
۲۴۵ نماینده مجلس شــورای 
اول  دور  در  دوازدهــم  اســلامی 
انتخابات در ۱۱ اســفند ماه مشخص 
شــدند و ۴۵ نماینده باقی مانده نیز در 
دور دوم انتخابات در جمعه این هفته 
)۲۱ اردیبهشــت( مشخص خواهند 
شد تا مجلس دوازدهم کار خود را با 
۲۹۰ نماینده از ۷ خرداد ماه به ریاست 

مسن ترین نماینده مجلس، آغاز کند.
اولین دستور رســمی و علنی 

مجلس جدید، رئیس و هیئت رئیسه 
با رأی اکثریت نمایندگان خواهد بود.

برگــزاری  از  پیــش  از 
انتخابات مجلس شــورای اسلامی، 
گمانه زنی هایی مبنی بر اینکه چه کسی 
رئیس قوه مقننه خواهد شد، آغاز شده 
اســت و در همین راســتا نامزدهای  
ریاست مجلس جلسات متعددی را با 
عناوین مختلف  برگزار و با رسانه  ای 
کردن تعداد حاضرین در جلسه سعی 
کردند احتمال نشســتن بر صندلی 
شــماره یک مجلس را بــرای خود 

تقویت کنند.
اگرچــه حــدود ۱۰ نماینده از 
نماینــدگان منتخب برای ریاســت 
مجلــس آتــی، در حــال تلاش و 
رایزنی  هســتند اما طبق بررسی ها و 
پیگیری های خبرنگاران تســنیم از 
گروه های مختلف سیاســی، ۴ نامزد 
بالقوه بــرای ریاســت آتی مجلس 
شــورای اســلامی مطرح هستند و 

تلاش برخــی دیگــر از نمایندگان 
منتخب برای این مهم، ممکن اســت 

حتی به کاندیداتوری هم نکشد.
بنا بر این گــزارش، محمدباقر 
قالیباف با ســابقه ریاست مجلس در 
۴ ســال گذشته، علی نیکزاد با سابقه 
دودوره ای وزارت و نائب رئیســی 
مجلس، منوچهر متکی با سابقه یک 
دوره سکانداری وزارت امور خارجه 
و حجت الاســلام مجتبی ذوالنور با 
ســابقه نائب رئیسی مجلس یازدهم، 
۴ گزینه اصلی برای ریاست مجلس 
دوازدهم هســتند که ممکن است بر 
اثــر رایزنی هایی که اکنــون در حال 
انجام اســت، در نهایت ۲ گزینه برای 
رأی گیری در صحن علنی باقی بمانند. 
این افــراد هم اکنــون در حال 
رایزنی  بــا منتخبان مجلس دوازدهم 
برای جلب نظر آنها هستند و یک منبع 
آگاه و مطلع نیز گفته اســت که این ۴ 
گزینه عــلاوه بر رایزنی  با نمایندگان 

منتخب، همزمان بــا یکدیگر نیز در 
حال رایزنی  هســتند تا شاید بتوانند 
یکی از گزینه ها را به نفع خود از صحنه 

رقابت کنار بزنند.
همچنیــن برخــی نمایندگان 
تصور می  کنند که ممکن اســت سید 
محمود نبویان نماینده فعلی و منتخب 
اول تهــران، گزینه پیش بینی نشــده 
و غافلگیرکننده انتخابات ریاســت 
مجلس باشد اما پیگیری های خبرنگار 
تســنیم حاکی از این اســت که آقای 
نبویــان در گفت وگوهایی که با چند 
نماینده منتخب مجلس داشته تصریح 
کرده اســت که تمایلی برای ریاست 
مجلس ندارد. البته در این میان، برخی 
منتخبان مجلس دوازدهم هم هستند 
که  می گویند یــک نماینده منتخب 
دیگر، تمایل وافری برای برای ریاست 
مجلس دارد اما تاکنون نتوانسته است 
حتی به تعداد انگشــتان ۲ دست، نظر 

نمایندگان منتخب را جلب کند.

۴ گزینه اصلی ریاست مجلس دوازدهم چه کسانی هستند؟

فرهنگی نماینده مردم در مجلس:

مجلس دوازدهم باید تحولات اساسی ایجاد کند

الان با برآوردهایی که از فعالان اقتصادی و حتی مردم شــده احساسشــان این است 
که ما امســال اقتصاد مان بی ثبات تر خواهد شــد و نشــانه هایی از ثبات اقتصادی 
احساس و پیش بینی نمی کنند. این ها همه نشانه هایی است که دولت باید آن را جدی 
بگیرد و پیش از اینکه اثرات مخرب بیشــتری را بر اقتصاد ما که دائم نوسانات ارزی 
آن را متلاطــم و ملتهــب می کند و پالس های منفی را چه به فعــالان اقتصادی چه به 
مردم می دهد، بگذارد، دولت باید یک تدبیر اساســی و چاره اندیشــی داشــته باشد.

یادداشت روز ...

زیباکلام 
استاد دانشگاه


